
 

Ajuntament d' Almenar

 ACTA

 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat:

PL/2020/3 El Ple

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 30 / de setembre / 2020

Durada Des de les 20:00 fins a les 22:00 hores

Lloc Sala de Plens

Presidida per M. Teresa Malla Aige

Secretari Jose Luis Aspa Cortinat

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

DNI Nom i Cognoms Assisteix

 Eduard Martí Mauri SÍ

 Joan Ibars Palau SÍ

 Laia Cequiel Mir SÍ

 Lourdes Segués Ganau SÍ

 M. Dolors Ganau Boldú SÍ

 M. Teresa Malla Aige SÍ

 Maria Fontova Pons SÍ

 Montse Carbonell Larrull SÍ

 Raül Malla Balleste SÍ

 Sebastià Noguero Noguero SÍ
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Ajuntament d' Almenar

 Víctor Peguera Farrero SÍ

 

 

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, la Presidenta obre 
la sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

 

A) PART RESOLUTIVA

 

Aprovació de l'acta de la sessió anterior

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

Es sotmet a l’aprovació del Ple l'esborrany de l'acta corresponent a la sessió ordinària 
de 29 de juny de 2020.
 
El Sr. Ibars demana que es completi la seva intervenció al final del darrer punt fent 
constar el següent: 
 
"El Sr. Ibars demana que les societats municipals elaborin unes normes internes de 
contractació que porten més transparència i correcció a la seva activitat comercial, ja 
que considera que es pot fer sense perjudicar a les empreses del poble. I demana que 
almenys sempre es demanin dos o tres pressupostos per tenir la certesa que es un preu 
de mercat i que aquestes mesures s'apliquin no solament a les obres sinó també als 
altres contractes menors que majoritàriament no acaben a empreses o autònoms del 
municipi".
 
Acceptada la rectificació, s'aprova l'acta per unanimitat. 

 

Expedient 1253/2019. Aprovació de la 2a addenda del Pla Educatiu d'Entorn Alt 
Segrià (PEE)

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

L’Ajuntament d’Almenar va subscriure el 17 de gener de 2020 un conveni amb en 
Departament d’Educació i els Ajuntaments d’Alfarràs i Alguaire per a implementar el 
Pla Educatiu d’Entorn (PEE) 2019-23.
 
L’aportació econòmica per a cada un dels cursos escolars del període comprés pel Pla 
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Ajuntament d' Almenar

es fixa mitjançant una addenda al conveni. Procedeix ara aprovar la corresponent al 
curs 2020-2021.
 
Per tant es proposa al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS:
 
1. Aprovar la segona addenda al Conveni de col·laboració entre l’administració de la 
Generalitat  de  Catalunya  mitjançant  el  Departament  d’Educació  i  els  Ajuntaments 
d’Almenar, d’alfarràs i d’Alguaire per al Pla Educatiu d’Entorn del curs 2020-2021 
que preveu una aportació mínima del 30 per cent respecte de l’aportació ordinària del 
Departament d’Educació.
 
2. Notificar el present acord al Departament d’Educació i als Ajuntaments d’Alfarràs i 
d’Alguaire.
 
Sotmesa la proposta a votació, aquesta s'aprova per unanimitat. 

 

Expedient 811/2020. Moció proposada per Marcel Josep Rodriguez Alfaro de 
declarar Almenar municipi lliure de racisme.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

 

Vista la proposta que tot seguit es transcriu presentada per Marcel Josep Rodriguez 
Alfaro, es proposa al Ple la seva aprovació.

 

MOCIÓ PER DECLARAR ALMENAR LLIURE DE 
RACISME

 

Actualment  vivim una situació d’auge en els  fluxos migratoris  al  Mediterrani  que 
tenen un efecte directe en la societat, la política i l’economia dels Països Catalans. 
Aquest increment de les persones migrants que arriben al nostre país es deu a diversos 
factors que afecten especialment a països de la Conca del Mediterrani, del continent 
Africà i de l’Orient Mitjà, com són el  major nombre de conflictes bèl·lics, el continu 
ofec  econòmic  al  qual  el  sistema  capitalista  sotmet  a  aquests  països  o  les  greus 
conseqüències que està reportant la crisi climàtica.

Davant d’aquest context, els Països Catalans s’han erigit com a líders en l’acollida 
d’aquestes  persones  migrades,  però  ha  estat  la  societat  civil  qui,  amb  iniciatives 
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Ajuntament d' Almenar

com Volem Acollir o Open Arms, han encapçalat la defensa dels drets i les llibertats de 
la  nova  ciutadania.  L’administració  s’ha  trobat  desbordada  a  causa  de  la  falta  de 
recursos,  de  la  incapacitat  de  coordinació  i  cooperació  entre  administracions,  de 
l’existència  d’una  Llei  d’Estrangeria  que  atempta  directament  sobre  els  drets  i 
llibertats de les persones migrades i, sobretot, de la manca de voluntat per part del 
Govern Espanyol i dels estats membres de la Unió Europea de treballar per cercar 
solucions  efectives  que  permetin  arreglar  d’arrel  els  problemes  que  condueixen  a 
aquestes persones a marxar de casa seva.

A aquesta incapacitat de l’administració per fer front a la situació exposada, se li ha 
d’afegir  un  factor  més  que  atempta  directament  contra  l’acollida  i  la  inclusió 
d’aquestes  persones  migrades:  l’extrema  dreta.  No  sols  la  seva  presència,  el  seu 
discurs  i  els  seus  atacs  dirigits  cap  a  qualsevol  mena  de  multiculturalitat,  sinó 
l’assumpció per part d’altres forces polítiques del discurs i la narrativa xenòfoba que 
els partits neo-feixistes prediquen. Això, juntament amb la falta de voluntat per aïllar 
aquests  tipus  de  partits  a  les  institucions,  està  erigint  més  murs  que  dificulten 
enormement la relació d’aquestes persones en el teixit social dels Països Catalans. 

És necessari tenir en compte que aquestes persones estan abandonant casa seva per 
garantir la seva pròpia supervivència i fins que no assoleixen el seu objectiu d’arribar 
a Europa es veuen exposats a un seguit de situacions molt difícils de gestionar a nivell 
psicològic. Tot aquest bagatge emocional s’amplia amb les dificultats burocràtiques a 
les quals l’administració els sotmet, a les traves que es troben per integrar-se en la 
nova  societat  i  amb les  diferències  que  existeixen  entre  ells  i  la  població  nativa, 
agreujant-se  encara  més  si  parlem  de  joves  migrats  no  acompanyats.  Tot  plegat 
requereix  una  assistència  i  una  atenció  pròxima,  en  la  qual  els  municipis,  els 
ajuntaments i el teixit social i associatiu local hi tenen un paper cabdal.

Des del Jovent Republicà (i Esquerra Republicana) defensem que els Països Catalans 
han estat, són i seran punt de trobada de diferents cultures i terra d’acollida, i per això 
elaborem un document que garanteixi que a nivell municipal això sigui una realitat. 
Amb  aquesta  moció  Almenar  es  declara  municipi  lliure  de  racisme,  i  el  ple, 
l’ajuntament i el govern municipal accepta complir els següents punts:

 
1. Col·laborar amb la Generalitat de Catalunya i la Direcció General d’Atenció a 

la  Infància  i  l’Adolescència  per  garantir  una  acollida  digna  i  integradora 
d’aquelles  persones  joves  migrades  que  esdevinguin  nous  ciutadans  del 
municipi. 

2. Elaborar un pla d’acollida municipal, amb termini màxim a la fi del mandat 
present, que es focalitzi en l’adequada integració de les persones migrades en 
el teixit social del municipi. 

3. Coordinar-se  amb  les  diferents  forces  de  seguretat,  policia  local  i  mossos 
d’esquadra, per combatre els rumors falsos sobre seguretat que criminalitzen i 
estigmatitzen a les persones migrades. 

4. Coordinar-se amb el teixit  associatiu  del  municipi  per  garantir  una millor  i 
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Ajuntament d' Almenar

major integració de les persones migrades a través de les eines que aquests 
proporcionen.   

5. Els diversos grups municipals representats en aquest ple es comprometen a no 
assumir els discursos i  la narrativa de l’extrema dreta i a no pactar i  aïllar 
institucionalment a aquells partits polítics que representin a l’extrema dreta. 

6. Traslladar aquest acord a les diverses instàncies. 

 
 La Sra. Cequiel pregunta com s’aplicarà l’ordenança. La Sra. Alcaldessa contesta que 
es tracta només d’una moció genèrica a la que donem suport.
 
El  Sr.  Ibars  proposa  que  l’Ajuntament  habiliti  alguna  eina  per  denunciar  actituds 
racistes: correu electrònic, etc.
 
El Sr. Noguero, de la candidatura PSC, manifesta la seva conformitat amb la proposta 
però demana afegir-hi la següent intervenció: 
 
"El nyap que la Generalitat ha fet davant aquesta problemàtica ha estat en agrupar els i 
les  menors  no  acompanyats  a  residències  que  no  estan  correctament  adaptades  ni 
dotades del personal adient per garantir i fer una integració dels joves a Catalunya, 
doncs aquest col·lectiu de persones necessiten una assistència per part de treballadors 
socials i educadors socials. 
 
El Col·legi d'Educadores i Educadors Socials de Catalunya (CEESC) ha assegurat que 
els centres residencials que acostumen a acollir els infants i els adolescents tutelats per 
la  Generalitat  no  són  l'espai  per  atendre  als  menors  no  acompanyats.  A més,  els 
educadors han manifestat  que aquest tipus de centres no són el recurs adequat per 
atendre els menors estrangers i han posat de manifest que l'emergència actual és una 
situació de gravetat previsible, que s'hauria pogut preveure amb força marge. 
 
Considerem que no es tracta tant d’un problema dels recursos dedicats, que també, 
sinó de com es dediquen aquests recursos, ja que es fa d’una forma ineficient i això 
impossibilita aconseguir l’objectiu últim, que és la correcta inclusió dels menors en les 
dinàmiques dels barris i de l’entorn. 
 
D’altra banda,  critiquem la hipocresia de l’actual Govern de la Generalitat,  que fa 
bandera del “Refugees Wellcome” però no té un pla per a les persones que ja hi són en 
aquesta situació. Per tant, aquesta posició del Govern no correspon a la realitat, que 
demostra  que  és  incapaç  de  crear  un  protocol  on  hi  participin  les  entitats  socials 
expertes en aquest tema, els ajuntaments i altres organitzacions, com poden ser ONGs. 
En definitiva, menys propaganda i més fets. 
 
És per això que reclamem i exigim que la Generalitat posi els mitjans adequats per 
garantir i protegir aquests menors, i els hi doti d’eines per poder desenvolupar la seva 
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Ajuntament d' Almenar

vida un cop assoleixin la majoria d’edat (encara que això també acaba suposant un 
problema), a l’hora que condemnem tota mena de discriminació racial que pateixen els 
menors i els seus acompanyants. 
 
Els drets no són qualsevol cosa que algú et dona, constitueixen elements bàsics que 
cap individu pot arravatar-te.”
 
 
La Sra. Alcaldessa contesta que la Generalitat ja fa molt treball en aquest tema. 
 
Per unanimitat s’accepta la proposta del Sr. Noguero.

 

Expedient 632/2019. Aprovació acta delimitació Almenar-Alfarràs.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

Per Resolució de la Direcció General d’Administració Local de 7 de maig de 2019 es 
va iniciar l’expedient de delimitació dels termes municipals d’Alfarràs i Almenar en el 
marc de l’elaboració del Mapa municipal de Catalunya.
 
Efectuades les operacions de delimitació, es va signar la corresponent acta a la seu de 
l’Ajuntament d’Alfarràs el dia 8 d’octubre de 2019.
 
Per  tant,  en  compliment  del  que  preveu  l’art.  33.4  del  Decret  244/2007,  de  6  de 
novembre, pel qual es regula la constitució i la demarcació territorial dels municipis, 
de les entitats municipals descentralitzades i de les mancomunitats de Catalunya, es 
proposa al Ple l’adopció dels següents
ACORDS:
 
Primer: Aprovar l’acta de les operacions de delimitació entre els termes municipals 
d’Alfarràs i Almenar signada a Alfarràs el 8 d’octubre de 2019.
 
Segon: Notificar el  present acord a la Direcció General d’Administració Local i  a 
l’Ajuntament d’Alfarràs.
 
La  proposta  s’aprova  per  unanimitat,  la  qual  cosa  suposa  la  majoria  absoluta  del 
nombre legal de membres de la Corporació tal com exigeix la normativa vigent. 
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Ajuntament d' Almenar

Expedient 353/2020. Aprovació Conveni de Gestió Forestal 2021-2025.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

Vista  la  proposta  de  conveni  tramesa  pel  Departament  d’Agricultura,  Ramaderia, 
Pesca i Alimentació per a la gestió dels forests propietat de l’Ajuntament d’Almenar 
que ha de substituir a l’actualment vigent, es proposa al Ple l’adopció dels següents
ACORDS:
 
Primer: Aprovar  el  projecte  de  Conveni  entre  el  Departament  d’Agricultura, 
Ramaderia,  Pesca i  Alimentació i  l’Ajuntament d’Almenar per a realitzar la gestió 
forestal  a  les  forests  de  la  seva  titularitat  de  forma  conjunta  amb  les  forests  de 
titularitat  del  Departament  d’Agricultura,  Ramaderia,  Pesca  i  Alimentació  per  un 
període de quatre anys a partir de 2021.
 
Segon: Comunicar el present acord al Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i 
Alimentació.
 
Tercer: Facultar a la Sra. Alcaldessa per a la signatura del conveni i per a realitzar 
totes les gestions necessàries per a la seva eficàcia i aplicació.
 
El Sr. Ibars proposa que es demani que es faci repoblació als llocs on es possible amb 
càrrec a l'aportació al Fons de Millora Forestal que preveu el conveni.
La Sra. Alcaldessa contesta que ja es destina un percentatge dels ingressos a aquestes 
finalitats.
 
El Sr. Noguero demana que s'exigeixi a la Generalitat l'adopció de mesures en matèria 
de protecció d'incendis, lluita contra plagues i erosió.
La Sra. Alcaldessa contesta que ja es duen a terme accions en aquest sentit. 
 
La proposta s’aprova per unanimitat. 

 

Expedient 812/2020. Proposta presentada per Sebastià Noguero a favor d'una 
campanya agrària digna.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

Sebastià  Noguero  i  Noguero com portaveu  de  grup  del  PSC,  a  l’empara  del  què 
disposa l’art. 97.3 en relació al 91.4 del Reial Decret 2568/86 de 28 de novembre, 
Reglament d’Organització i Funcionament de Règim Jurídic de les Entitats Locals, 
sotmeten a la consideració del Ple de l’Ajuntament d’Almenar la següent moció:
(Moció  a  favor  d’una campanya agrària  digna  proposada  pel  grup PSC-UA de la 
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Ajuntament d' Almenar

Diputació de Lleida).
 

MOCIÓ A FAVOR D’UNA CAMPANYA AGRARIA DIGNA 
 

La nostra comarca i veïnes, reben cada estiu persones que es desplacen a les nostres 
terres per treballar en la campanya de recollida de fruita. Alguns d’aquests treballadors 
tenen papers per poder-ho fer legalment i molts d’altres no tenen aquesta possibilitat 
en estar en situació irregular. 
Tot i que tant els ajuntaments receptors d’aquestes persones com la pròpia Diputació 
posen  molts  recursos  per  l’atenció  i  l’acollida  d’aquestes  persones  es  fa  del  tot 
impossible  que  només  des  dels  municipis  s’atengui  adequadament  als  milers  de 
persones que rebem.
Aquest any, degut a la situació en la que ens trobem i havent fet tots un esforç molt per 
sobre d’altres anys, tenim situacions que sobrepassen les nostres capacitats.
El  fet  que  en  els  darrers  anys  no  s’hagin  pres  mesures  per  fer  efectives  les 
competències que te la Generalitat de Catalunya en quan a allotjaments i atenció social 
en benefici de les explotacions agràries i dels temporers al nostre territori , ens ha 
posat al sector capdavanter de l’economia de les nostres terres en una situació difícil 
d’encarar. 
Es per tot això que el PSC d’Almenar en coordinació amb els grups PSC i UA  de la 
Diputació de Lleida , proposem l’adopció dels següents acords:
1.- Demanar al Govern de la Generalitat que es recuperin les convocatòries per a la 
rehabilitació  i  construcció  de  nous  allotjaments  per  les  explotacions  agràries  que 
contracten  temporers,  garantint  unes  condicions  laborals  i  de  vivenda  dignes, 
orientades a més a més a la integració dels treballadors de temporada durant la seva 
estància a les nostres comarques
2.- Demanar al Govern de la Generalitat que prengui el seu rol de coordinació de tots 
els  agents que participen en la campanya agrària ,  recuperant els plans de gestió i 
coordinació dels fluxos migratoris, així com de les necessitats que genera el moviment 
de persones:.
2.1- Garantir que els transports públics als pobles que requereixen de més mà d’obra, 
s’adeqüin  als  horaris  requerits  per  les  feines  de  camp  i  dels  magatzems  de 
manipulació.
2.2  -  Gestionar  l’apertura  de  casals  d’estiu  als  fills  i  filles  dels  treballadors  i 
treballadores de la campanya agrària, foranis i locals, fent ús de les instal·lacions ja 
existents als pobles, principalment escoles, creant espais lúdics i casals.
2.3- Ampliar el serveis per garantir l’atenció sanitària per adequar-los als increments 
de població durant la temporada
3.- Demanar al Govern de la Generalitat que treballi per recuperar la reputació del 
sector  perquè puguem afrontar  aquesta  campanya amb totes les  garanties  socials  i 
sanitàries i econòmiques que tots desitgem.
4.-  Traslladar aquests  acords  al  Govern de la  Generalitat,  al  Parlament ,  als  grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya, Diputació de Lleida, Consells Comarcals  i 
als ajuntaments de les comarques afectades per aquesta situació.
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Ajuntament d' Almenar

  
 La proposta s'aprova per unanimitat. 

El Sr. Noguero fa la següent intervenció:
 
"La proposta per una campanya agrària digna es va presentar al ple del passat mes de 
juny i la resposta  va ser de passar-la al següent ple per part dels grups municipals de 
l’equip de govern,  donat  que  la  vam presentar  sense temps d’estudiar-la,  i  va ser 
tractada de racista per part d’un regidor de Som Poble Viu.  Es per això que vull que 
quedi clar que en la moció es parla de treballadors del camp i no de emigrants i que en 
cap moment l’agrupació socialista  ha volgut  amb aquesta  moció culpabilitzar  ni  a 
treballadors del camp ni a empresaris sinó que l’única motivació era i es la de ficar les 
eines suficients i adequades per tenir una campanya de la fruita digna i el mes segura 
possible, demanant-ho als  responsables d’agricultura i de salut, competències que son 
de la Generalitat de Catalunya.  Es podria pensar i sisquere fos així que havent acabat 
la  campanya de fruita  ja  no es necessària.  Sisquere fos  així.  Penso que l’hauríem 
d’aprovar encara que sigui amb les modificacions que cregueu oportunes.”
 
El Sr. Peguera fa constar que, no obstant tractar-se d’una moció de caràcter polític, la 
votaran a favor perquè totes les iniciatives per millorar les condicions dels temporers 
els semblen bé. 

 

Expedient 676/2020. Proposta de l'ACM i FMC per a la suficiència financera dels 
ens locals

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

 
Es proposa al Ple l’aprovació del següent acord a instàncies de l’Associació Catalana 
de Municipis i la Federació de Municipis de Catalunya.
  

MOCIÓ PER A LA SUFICIÈNCIA FINANCERA DELS ENS LOCALS
 

La crisi generada per la pandèmia de la Covid-19 ha posat a prova també la capacitat 
de resposta de la nostra societat. La ciutadania, els sectors socials i econòmics, les 

entitats i també les institucions hem hagut d’afrontar situacions per les quals no estem 
preparats.

 
Als  ajuntaments,  en  ser  la  primera  porta  d’accés  de  la  ciutadania  i,  alhora, 
l’administració més propera per a conèixer i donar resposta a les necessitats de les 
nostres  veïnes  i  veïns,  se’ns  ha  posat  a  prova  una  vegada  més  en  situacions 
d’emergència i, aquesta vegada, de manera generalitzada a tot el país. Tant els electes 
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Ajuntament d' Almenar

com  les  treballadores  i  treballadors  públics  hem  actuat  amb  esperit  de  servei  en 
benefici de les nostres respectives comunitats locals.
 
Però la crisi no ha acabat, i arriben altres situacions que ens exigeixen estar preparats 
per  afrontar-les.  Tant  en  la  resposta  inicial  com ara,  que  ens  cal  aplicar  mesures 
urgents per a la recuperació social i econòmica, la pandèmia ha posat en evidència la 
fragilitat dels mitjans locals, la manca d’eines per afrontar-ho i l’escassetat de recursos 
econòmics i financers per a poder assumir les solucions de futur amb garanties.
 
La llei  d’estabilitat  pressupostària de l’any 2012 i  la limitació que imposava en la 
regla  de  despesa  i  la  LRSAL del  2013,  van  ser  la  resposta  legislativa  de  l’Estat 
espanyol  a  les mesures d’austeritat  imposades a nivell  Europeu per  l’anterior  crisi 
econòmica.  Al  cap  dels  anys,  s’ha evidenciat  que qui  millor  ha complert  aquelles 
mesures han estat els ens locals. El compliment dels objectius de dèficit, la limitació 
de l’endeutament, l’aplicació de mesures econòmiques i financeres, s’han aplicat a les 
hisendes locals. Però aquest compliment modèlic, no serveix per a donar resposta a 
l’actual crisi. I menys si no podem disposar ni tan sols dels propis recursos que els 
ajuntaments hem acumulat gràcies a la bona gestió i en compliment de la normativa 
abans citada.
 
Per tal que els ens locals puguem afrontar amb garanties nous rebrots de la pròpia crisi 
sanitària  però,  a  la  vegada,  també  puguem  aplicar  les  imprescindibles  mesures 
efectives per la inclusió social i la reactivació econòmica, així com pel sobreesforç i la 
greu  tensió  que  viuen  les  hisendes  locals  degut  a  la  pandèmia,  ens  calen  nous 
instruments  legislatius  i  econòmics  que  ara  no  tenim.  Eines  per  a  fer  front  a  la 
conjuntura inicial, però també estructural que enforteixin les administracions locals de 
cara al futur.
 
La suficiència financera dels ens locals és un principi present en tots els ordenaments 
jurídics que garanteix els recursos necessaris per a fer front a les competències pròpies 
i els serveis impropis que es presten habitualment, i més en crisis com la que estem 
patint. Al costat d’aquest principi, hem de reivindicar també l’autonomia local. Més 
enllà  de  l’harmonització  financera  de  totes  les  administracions  i  fixar  en 
coresponsabilitat les limitacions que corresponen, no se’ns poden imposar més tuteles 
que ens limitin l’administració dels recursos dels ens locals, que no deixen de ser de la 
ciutadania, i que s’han d’enfocar a les necessitats urgents de la pròpia ciutadana.
 
En aquest context i amb les dificultats normatives actualment vigents en l’ordenament 
jurídic que obliguen als Ajuntaments a l’equilibri pressupostari, el Govern de l’Estat i 
la FEMP van signar un acord, el passat 4 d’agost,  per “contribuir des dels municipis  
a  desenvolupar una mobilitat  sostenible,  l’Agenda Urbana i  polítiques  de cures  i  
suport a la cultura” que es va plasmar normativament en el Reial Decret llei 27/2020, 
de 4 d’agost, de mesures financeres, de caràcter extraordinari i urgent, aplicables a les 
entitats locals. Les propostes que s’incorporen en aquest acord i en el posterior Reial 
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Ajuntament d' Almenar

Decret Llei, malgrat que posen a disposició dels Ajuntaments recursos econòmics, ho 
fan establint unes condicions que no s’adeqüen a les reivindicades del municipalisme 
català. Enlloc de facilitar l’ús de romanents de tresoreria per a despeses generals per 
part dels ajuntaments, se n'estableix la transferència voluntària de la seva totalitat, com 
a préstec, a l'Administració General de l'Estat, que el retornarà en un termini de quinze 
anys a partir de 2022. Com a contrapartida, s'habilita un crèdit extraordinari de 5.000 
milions d'euros al qual només tindran accés, en proporció a l'aportació que facin a 
l'Estat, els municipis que transfereixin els seus romanents, amb els riscos de liquiditat 
que això els podrà comportar, flexibilitzant únicament la regla de la despesa per a 
l’any 2020, i generant un greuge respecte als municipis que no disposen en l’actualitat 
de romanents.
 
Coneixedors de què el Reial Decret Llei 27/2020 ha decaigut en  no superar el tràmit 
parlamentari,  l’Alcaldia  proposa al  Ple  de l’Ajuntament  d’Almenar,  l’adopció dels 
següents ACORDS:
 
PRIMER.- Instar el Govern de l’Estat i els grups parlamentaris a presentar i aprovar 
una nova proposta que  reculli  les reivindicacions financeres dels ens locals en els 
termes d’aquesta  moció,  tot  i  garantint  el  crèdit  extraordinari  per  a  la  recuperació 
econòmica i social de les entitats locals amb una dotació mínima a fons perdut de 
5.000M€, i uns fons addicional per afrontar els dèficit generats en el transport públic a 
causa de l'aturada de la mobilitat durant l'estat d'alarma.
 
SEGON.- Emplaçar el Govern de l’Estat Espanyol a flexibilitzar la regla de despesa i 
a  modificar  la  llei  2/2012  d’estabilitat  pressupostària,  així  com  la  llei  de 
racionalització  i  sostenibilitat  de  l'administració,  per  així  donar  més  marge  a  les 
administracions locals en la resposta a la present crisi.
 
TERCER.- Reclamar al Govern de l’Estat que permeti que les administracions locals 
puguin disposar del superàvit de l’any 2019 i dels romanents acumulats per a destinar-
los a mesures per a la reactivació socioeconòmica de les respectives comunitats locals. 
A la  vegada,  que  es  garanteixi  l’accés  dels  ens  locals  que  no  tinguin  aquesta 
possibilitat al crèdit estatal extraordinari anunciat per a la recuperació econòmica i 
social de les entitats locals i evitar, d’aquesta forma, municipis de segones velocitats.
 
QUART.- Instar  el  Govern  de  la  Generalitat  a  crear  un  fons  de  cooperació 
extraordinari incondicionat per als ens locals. Aquest fons hauria d’estar dotat amb un 
mínim de 150 milions d’euros l’any 2020 i  la mateixa quantitat per a l’any 2021, amb 
l’objectiu  de  donar  resposta,  des  de  l’administració  més  propera  al  ciutadà,  a  les 
mesures necessàries per reactivar les economies locals i atendre les noves necessitats 
socials que ha generat la pandèmia.
 
CINQUÈ.- Apel·lar  al  Govern  de  la  Generalitat  per  a  què  es  quantifiquin, 
conjuntament amb les entitats municipalistes, les despeses a què han hagut de fer front 
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Ajuntament d' Almenar

les administracions locals, per serveis impropis derivats de la pandèmia i per les noves 
regulacions  i  plans  de  desconfinament  que  s’han  regulat  durant  aquests  mesos. 
L’objectiu  d’aquesta  quantificació  és  que  s’habiliti  la  corresponent  línia  de 
compensació  econòmica  a  les  administracions  locals  d’unes  despeses  que  no  els 
corresponen.
 
SISÈ.-     Sol·licitar al Govern de l’Estat, al Congreso de los Diputados, al Govern de la 
Generalitat  i  al  Parlament  de  Catalunya  que  es  reguli  per  Llei  l’obligació  que 
qualsevol  nova  regulació  ha  d’anar  acompanyada  d’una  avaluació  d’impacte 
competencial i econòmic en els ens locals i, si és el cas, les mesures compensatòries.
 
SETÈ.-      Comunicar  l’aprovació  d’aquesta  moció  al  Govern  de  la  Generalitat,  al 
Parlament de Catalunya, perquè ho traslladin als grups parlamentaris, al Govern de 
l’Estat Espanyol, a la FEMP i al Congreso de los Diputados, per fer-ho arribar també 
als seus grups parlamentaris. Finalment, comunicar-ho també a l’Associació Catalana 
de Municipis (ACM) i a la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) per a poder 
fer el seguiment del suport de les mesures proposades en les administracions locals del 
nostre país. 
 
La proposta s'aprova per unaninitat.
 
El Sr. Noguero fa la següent intervenció: 
 
"Des de el grup socialista de l’Ajuntament d’Almenar vam valorar molt positivament 
la proposta del govern central de mesures financeres de caràcter extraordinari i urgent, 
pensada per evitar  la  limitació imposada per  la  Llei  d’estabilitat  pressupostària  de 
l’any 2012. La proposta del govern central d’esquerres, estava pensada per permetre 
als ens locals disposar d’una part del seu romanent immediatament, concretament un 
35 % per dedicar-lo a la recuperació econòmica i social , a canvi de fer un préstec a 
l’estat  central  de  tot  el  romanent  amb  el  compromís  de  ser  retornant  en  la  seva 
totalitat  en un màxim de 15 anys i amb interessos.
 
La mesura creiem que no fora dolenta i en principi i haguéssim estat a favor i per tant 
en contra d’aquesta moció però per les circumstancies  de l’Ajuntament d’Almenar 
ens obliguen a estar al costat de la moció i en contra de cedir el nostre romanent a 
l’estat central. Hem valorat per prendre aquesta decisió que el procés judicial obert per 
la família Melcior, els hereus de cal Ballibell perquè tothom m’entengui, pot acabar en 
la obligatorietat de pagar una quantitat superior inclús al romanent de l’Ajuntament,  i 
per tant no en podem disposar per fer un crèdit a ningú. I per això vam estar al costat 
de tots els demes grups municipals en aquesta moció."
 
El  Sr.  Peguera  considera  que  les  manifestacions  de  la  Sra.  Montero  anunciant  la 
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Ajuntament d' Almenar

supressió de les regles fiscals per als ens locals ja dona compliment al que es demana 
a la moció i emplaça a l’equip de govern a fer bon ús dels 550.293 euros de romanent 
actual per millorar les condicions de vida de la gent d’Almenar.
 
Per altra banda, pregunta perquè l’Ajuntament no ha fet ús de la facultat que tenia de 
gastar el 20% del romanent en despesa social relacionada amb el COVID, compra 
d’EPIS, etc. que suposava una despesa de 110.000 euros. També es podien destinar 
38.000 euros a la compra de vehicles elèctrics: es podria valorar la necessitat. 
 
La  Sra.  Alcaldessa  contesta  que  sí  s’ha  fet  aquesta  despesa  per  tal  de  solucionar 
problemes relacionats amb el COVID.
 
Pel que fa a l’adquisició de vehicles elèctrics contesta que la experiència ha demostrat 
que  no  es  recomanable  ateses  les  avaries  que  pateixen  per  les  forts  pendents 
d’Almenar. 

 

Expedient 839/2020. Modificació de l'Ordenança IVTM per aplicar exempció a 
vehicles de més de trenta anys.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

La Sra. Alcaldessa explica que l’equip de govern ha decidit modificar la proposta 
d’acord que consta a l’expedient, en el sentit de recuperar la bonificació del 50% per 
als vehicles no catalogats com a històrics quan tenen una antiguitat superior a trenta 
anys i el seu propietari disposa d’un altre vehicle més nou.
  
Per tant, es proposa al Ple l’adopció dels següents
 
ACORDS 
 
 
Primer: L’art. 4.2 passa a tenir la següent redacció:
 
 
Art. 4.2: S’estableixen les següents bonificacions a la quota:
 
- 100% per als vehicles catalogats com a històrics d’acord amb el que disposa el 
Reial Decret 1247/1995 de 14 de juliol. S’equipararan als històrics els vehicles 
clàssics de col·lecció sempre que compleixin dues condicions: Antiguitat mínima de 
trenta anys i que el seu propietari acrediti estar inscrit en una associació o entitat de 
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Ajuntament d' Almenar

vehicles antics o amb interès històric.

L’antiguitat es computarà des de la data de fabricació, si no consta des de la de 
matriculació i, si tampoc consta, des de la data en que es va deixar de fabricar.

- 75% per als vehicles elèctrics o amb un sistema híbrid.

- 50% per als vehicles que, sense haver obtingut la homologació com a històrics 
compleixin els següents requisits:
 
      a) Que tinguin una antiguitat superior a 30 anys.
 
      b) Que el titular tingui un altre vehicle enregistrat al padró municipal de vehicles  
d’Almenar que no compleixi les condicions de vehicle antic o històric. 
 
Segon: Exposar al públic el present acord pel termini de trenta dies durant els quals es 
podran presentar al·legacions i suggeriments.
 
 
Tercer: La  present  aprovació provisional  esdevindrà definitiva,  sense necessitat  de 
nou  acord  exprés  cas  de  no  presentar-se  al·legacions  en  el  període  d’informació 
pública.
 
 
Quart: Aquesta regulació entrarà en vigor el dia 1 de gener de 2021 i romandrà vigent 
mentre el Ple no acordi la seva modificació o derogació. 
 
 
La proposta s’aprova per unanimitat.

 

Expedient 1105/2019. Esmenes acord de cessió solar per al CAP.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentiment

El Ple, prèvia tramitació del preceptiu expedient, va acordar, en sessió de 29 de juny, 
la cessió gratuïta a la Generalitat de Catalunya d’un terreny de propietat municipal per 
a la construcció d’un nou centre d’assistència primària.
 
Comunicat  aquest  acord a  la  Generalitat,  han demanat  que l’Ajuntament  rectifiqui 
l’esmentat acord de cessió fent constar la institució concreta de la Generalitat a favor 
de la qual es fa la cessió, el Servei Català de la Salut, atès que es aquest l’organisme 
que assumirà la creació del nou CAP.
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Ajuntament d' Almenar

 
Per altra banda demana també que es facin constar expressament els compromisos de 
l’Ajuntament en relació a assumir el  cost de l’enderroc de l’actual edifici  existent 
sobre  el  terreny  i  a  la  dotació  de  serveis  urbanístics,  com  ara  subministraments, 
pavimentació de façana i voreres.
 
Per tant, es proposa al Ple l’adopció dels següents 
 
ACORDS:
 
Primer: Es rectifica el punt PRIMER de l’acord del Ple de 29 de juny de 2020 de 
cessió d’un terreny adquirit per a la construcció d’un nou CAP que passa a tenir la 
següent redacció:
 
“Cedir  gratuïtament  al  SERVEI  CATALÀ  DE  LA SALUT  (S5800006H)   el  bé 
immoble  propietat  d'aquest  Ajuntament  que  tot  seguit  es  descriu,  amb  la  finalitat 
exclusiva de destinar-lo a la construcció del  nou Centre  d’Assistència  Primària de 
l’Àrea Bàsica de Salut Almenar-Alfarràs:
 
 “FINCA URBANA: DESTINADA A EQUIPAMENTS PÚBLICS, (CLAU E del Pla  
d’Ordenació  Urbanística  Municipal  vigent  al  municipi  d’Almenar),  situada  a  
Almenar, carrer Horta, cantonada amb carrer Pompeu Fabra, de superfície mil tres-
cents quaranta-set metres, quaranta-sis decímetres quadrats, destinada a equipaments  
públics. A la citada finca existeix la següent edificació: CASA de planta baixa i un pis  
de dos-cents setanta metre quadrats qualificada com a “fora d’ordenació” segons el  
planejament urbanístic vigent al municipi. Limita, Nord i Est, amb la finca matriu de  
la que procedeix, propietat de Miguel Moreno Aranda i Maria José Cardil Cerezuela,  
(referència  cadastral  8402001BG9380S0001MU);  Sud,  Camí  Horta  i  Oest,  carrer  
Pompeu Fabra. La total finca de la que procedeix te constituïda al seu favor una  
servitud de pas de la qual es predi servent la planta soterrani de l’edifici construït  
sobre la registral 6159”.
 
Finca 8236, Tom 3963, Llibre 164, Foli 44 del registre de la Propietat de Balaguer.  
(IDUFIR 25001100051328).
Pendent d’assignació la referència cadastral."
 
Segon:  L’Ajuntament  d’Almenar  assumeix  el  cost  de  l’enderroc  de  l’edifici 
actualment existent que resulta incompatible amb la nova destinació del solar.
 
Tercer:  L’Ajuntament  d’Almenar  assumeix  el  compromís  de  dotar  dels  serveis 
urbanístics necessaris el solar: Subministrament d’energia elèctrica i  aigua potable, 
evacuació  d’aigües,  pavimentació  de  vies  públiques  a  les  que  el  solar  te  façana  i 
encintat de voreres.
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Ajuntament d' Almenar

Quart: Manté la seva vigència la resta de l’acord de 29 de juny de 2020 no afectat pel 
present.
 
La proposta s'aprova per unanimitat.
 
El Sr. Peguera pregunta si la part d'acord que fa referència a la reversió del bé continua 
en vigor. Contesta la Sra. Alcaldessa que sí.  

 

Expedient 826/2020. Conveni amb el Servei Català de Trànsit facultant als 
mossos per denunciar infraccions en vies urbanes i delegant la tramitació dels 
expedients sancionadors al Servei Català de Trànsit.

Favorable Tipus de votació: 
Unanimitat/Assentim
ent

L’Ajuntament d’Almenar havia signat convenis els anys 1999 i 2005 amb el Servei 
Català de Trànsit atesa la manca de mitjans propis per a garantir la seguretat del trànsit 
dins de les vies urbanes municipals.
 
L’apartat 1 de la disposició addicional vuitena de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre que 
limita a quatre anys la vigència dels convenis anterior, implica la extinció automàtica 
d’aquests convenis el dia 2 d’octubre de 2020.
 
Es  proposa,  per  tant,  al  Ple  l’aprovació  de  nous  convenis  que  substitueixin  els 
anteriors adoptant els següents 
ACORDS:
 
Primer: Aprovar el projecte de conveni proposat pel Servei Català de Trànsit, (Model 
A1),  mitjançant  el  qual  el/la  directora/a  del  servei  Català  de  Trànsit  assumeix  la 
potestat sancionadora que correspon a la Alcaldia per infraccions de trànsit en les vies 
urbanes d’Almenar i el Serveis Català de Trànsit assumeix la gestió dels expedients 
sancionadors  que  s’iniciïn  com  a  conseqüència  de  les  denuncies  formulades  pels 
vigilants municipals.
 
Segon: Aprovar el projecte de conveni proposat pel Servei Català de Trànsit, (Model 
C1), pel qual aquest assumeix les següents facultats.
- Facultat de denuncia per part dels mossos d’esquadra de les infraccions contingudes 
al  catàleg  d’infraccions  del  SCT  que  es  cometin  en  les  vies  urbanes  del  terme 
municipal d’Almenar.
-  Facultat  sancionadora  de  l’alcaldia  per  infraccions  de  trànsit  en  vies  urbanes 
d’Almenar que assumirà el/la directora/a del servei Català de Trànsit
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Ajuntament d' Almenar

Tercer: Facultar a la senyora alcaldessa per a la signatura dels esmentat convenis en 
nom i representació de l’Ajuntament.
 
Quart: Comunicar els presents acords al Servei català de trànsit als efectes escaients.
 
El Ple, per unanimitat, la qual cosa suposa la majoria absoluta del nombre legal de 
membres de la Corporació, aprova la proposta.

 

Expedient 894/2020. Mocions incloses per motius d'urgència

Favorable Tipus de votació: Ordinària
A favor: 7, En contra: 0, 
Abstencions: 4, Absents: 0

Finalitzats els punts de l'ordre del dia i, abans de passar a precs i preguntes, la Sra. 
Alcaldessa proposa incloure a l'ordre del dia, per motius d'urgència, dos mocions 
presentades pel Sr. Noguero i una altra presentada per l'Associació de Municipis de la 
Independència. 
 
El Ple, per unanimitat, considera que hi concorre la urgència que justifica el seu debat 
i votació en la present sessió.
 
 
 
El Sr. Noguero proposa al Ple l'aprovació de la següent moció que pot contribuir a 
tranquil·litzar a la gent afectada:
    
  

MOCIÓ EN CONTRA DE LES OCUPACIONS DELICTIVES 
D'HABITATGES 

   
El dret a l’habitatge ocupa un lloc central entre les preocupacions ciutadanes. Les 
conseqüències de la crisi econòmica, que va deixar moltes famílies sense habitatge i 
sense recursos per obtenir-ne, encara no s’han superat; és més, es poden veure 
agreujades per l’esclat de la pandèmia. 
 
Ara més que mai, totes les administracions hem de destinar recursos i treballar 
coordinades per afrontar les necessitats habitacionals de tantes famílies en situació de 
vulnerabilitat. Només amb més recursos, una acció coordinada i la implicació del 
sector privat, podrem trobar la solució al problema de l’habitatge. 
 
I quan parlem del sector privat, no podem deixar de referir-nos als grans tenidors, 
perquè l’habitatge ha de complir la seva funció social i no pot ser objecte 
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Ajuntament d' Almenar

d’especulació. Per tant, cal que més enllà de l’actuació i dels recursos públics, l’àmbit 
privat, i en especial els grans tenidors, assumeixin la seva responsabilitat social i posin 
al mercat el seu parc d’habitatges. 
 
No és tolerable que hi hagi habitatges buits, de la mateixa manera que no és tolerable 
que s’ocupin habitatges il·legalment. 
 
L’ocupació delictiva d’habitatges és un fenomen divers, que a Catalunya té una gran 
incidència i que afecta en molts casos la convivència als barris de les nostres ciutats. 
Un fenomen que des dels ajuntaments ens correspon encarar, en moltes ocasions 
mancats de les eines necessàries, sense les quals es pot fracassar a l’hora de poder 
oferir habitatges per a col·lectius vulnerables i d’assolir seguretat i eficàcia policial i 
judicial per lluitar contra les ocupacions delictives. 
 
Els Ajuntaments no ens podem trobar sols gestionant situacions molt complexes que, a 
més, poden derivar en conflictes veïnals. De la seva banda, el Govern de la Generalitat 
no pot mirar cap a un altra banda i fer res.
  
Per aquests motius volem posar de relleu que, ara més que mai, cal: 
 
1) lluitar per eradicar la conflictivitat social i convivencial que comporten les 
ocupacions d'immobles vinculades a organitzacions delictives i màfies que se'n 
lucren. 
2) lluitar contra l'existència d'habitatges buits de grans tenidors. Sense habitatges buits 
no hi hauria habitatges ocupats. 
3) impulsar polítiques d’habitatge eficaces i incrementar exponencialment els recursos 
que s’hi destinen, amb la implicació del sector privat. 
4) reforçar la coordinació de les administracions: els ajuntaments necessitem que el 
Govern de la Generalitat actuï i que ho faci en coordinació amb els ens locals. 
5) abordar de manera diferent les diverses tipologies d’ocupació: cal habilitar els 
recursos residencials necessaris per a aquelles persones que es veuen abocades a 
ocupar al no tenir alternativa. Cal lluitar de manera efectiva contra les màfies que 
s'aprofiten i fan negoci de la necessitat de les famílies, i també contra individus i 
màfies que ocupen per delinquir des dels immobles ocupats. 
6) celebrar que la Fiscalia General de l'Estat hagi donat instruccions clares i precises, 
per les quals unifica criteris per a l'adopció de mesures cautelars en els delictes 
d’usurpació de béns immobles i violació de la llar (nº 1/2020 del 15 de setembre) a les 
Fiscalies Superiors de les Comunitats Autònomes per tal que unifiquin criteris sobre 
les ocupacions delictives, i que doti les forces de seguretat d'un marc d’actuació clar, 
especialment en els supòsits on no s’acredita títol de propietat o no hi ha risc 
habitacional.
 
Per tot això, el grup municipal del PSC proposa l’adopció dels següents ACORDS: 
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Ajuntament d' Almenar

1.Que el Govern de la Generalitat actuï davant de l’increment evident de casos 
d’ocupacions a Catalunya i contra els problemes de convivència que aquesta realitat 
genera. Que ho faci elaborant un Pla Interdepartamental contra l’ocupació des de 
l’àmbit social, de seguretat i de justícia. En l’àmbit de la seguretat s'imposa la 
coordinació efectiva dels diversos cossos policials, a través de les juntes de seguretat 
locals. Només amb la coordinació es podrà lluitar amb eficàcia contra les màfies 
organitzades que afavoreixen les ocupacions il·legals. 
 
2.Instar al Govern de la Generalitat a modificar el Decret Llei 17/2019 de mesures 
urgents per a l'accés a l'habitatge, per dotar de més competències als governs 
municipals per actuar de manera eficaç contra la delinqüència i les ocupacions 
il·legals. Manca un lideratge del Govern de la Generalitat, que deixa tot el pes de les 
situacions que generen les ocupacions de caire delictiu (problemes de convivència 
veïnal, precarietat habitacional, necessitat de gestió social...) als ajuntaments. Per això 
cal impulsar convenis amb els municipis, amb delegació de tasques i recursos de 
proximitat per afrontar les ocupacions amb celeritat i diligència. 
 
3.Instar al Govern de l’Estat a modificar l’article 13 de la Llei d'Enjudiciament 
Criminal (LECrim) amb una proposta de regulació expressa de mesures cautelars que 
donaria una solució ràpida ala ocupació de forma delictiva d’habitatges en un termini 
màxim de 48 hores, d’acord amb la iniciativa presentada pel Col·legi de l'Advocacia 
de Barcelona (ICAB) i que han regulat Estats del nostre entorn. 
 
4.Que en aquells partits judicials en què la problemàtica sobre les ocupacions i 
delictes vinculats suposi una sobrecàrrega del sistema, es creï la figura del Fiscal 
especialitzat (que pot dependre del de delinqüència organitzada o econòmica, ateses 
les vinculacions amb els grups criminals, la tracta, la immigració il·legal, el blanqueig, 
etcètera). 
 
5.Que tant el Consell General del Poder Judicial com el Tribunal Superior de Justícia 
de Catalunya i les audiències corresponents estableixin uns criteris interpretatius clars, 
mentre no es produeix una modificació legislativa sobre la matèria, per tal de garantir 
la seguretat jurídica en la lluita contra les ocupacions i els delictes vinculats. 
 
6.Traslladar el present acord al Govern d’Espanya, al Govern de la Generalitat, als 
grups parlamentaris del Congrés i del Senat, als grups parlamentaris del Parlament de 
Catalunya, i a les entitats municipalistes catalanes i estatal, i a les associacions de 
veïns dels municipis." 
 
El Sr. Ibars diu que els membres d’ASPV s’abstindran perquè considen que el 
problema de l’habitatge es molt mes ampli, no només l’ocupació il·legal, sino els 
habitatges buits, la manca d’habitatges pel jovent, etc.
  
La Sra. Alcaldessa diu que votaran a favor encara que al poble ja s’està treballant en el 
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sentit que proposa la moció.
 
 Sotmesa la moció a votació, dona el seguent resultat: 
 
- Vots a favor.................. 7 
- Vots en contra............... 0 
- Abstencions.................. 4
  
Per tant, s’aprova la moció.
  
 

MOCIÓ D’AJUTS EXTRAORDINARIS A ENTITATS DEL POBLE
 

 
El Sr. Noguero proposa aprovar una moció per a gestionar els ajuts extraordinaris a les 
entitats associatives del poble amb motiu de la COVID-19
   
El Sr. Malla informa que la Generalitat ja ha creat una línia d’ajuts per al 2019-20 i la 
Diputació ha aprovat recentment les bases d’una altra línia d’ajuts.
  
El Sr Ibars proposa ampliar-la no només a entitats esportives, sino culturals, empreses, 
col·lectius vulnerables, etc.
  
El Sr. Noguero retira la moció a l’espera de que surtin les línies de subvenció de les 
altres administracions posposant-la per al proper Ple.  

 

Expedient 896/2020. Moció de rebuig a la decisió del Tribunal Suprem 
d'inhabilitació del President de la Generalitat de Catalunya

Favorable Tipus de votació: 
Ordinària
A favor: 10, En contra: 1, 
Abstencions: 0, Absents: 
0

La Sra. Ganau llegeix la següent moció:
 

MOCIÓ DE REBUIG A LA DECISIÓ DEL TRIBUNAL SUPREM 
D’INHABILITACIÓ DEL PRESIDENT DE LA GENERALITAT DE 

CATALUNYA
 
L’Ajuntament d’Almenar rebutja de forma rotunda i contundent la decisió del Tribunal 
Suprem d’inhabilitar el president de la Generalitat de Catalunya, Hble. Sr. Quim Torra, 
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escollit democràticament pel Parlament de Catalunya mitjançant els nostres vots i 
després d’investidures fallides. Un cop més la justícia fa política i es situa per damunt 
de la democràcia. 
 
Davant una justícia espanyola que utilitza el seu poder per discriminar arbitràriament i 
que vulnera de forma reiterada l’Estat de Dret, el món municipal català tenim la 
necessitat d’unir-nos i mostrar el rebuig a la sentència de forma conjunta. 
  
Els alcaldes i alcaldesses de Catalunya volem MANIFESTAR que:
 
1. Creiem fermament en la Democràcia. I per aquest motiu només entenem un Estat 
que garanteixi la separació de poders i que respecti i asseguri els principis bàsics 
d’aquest ordre social.
 
2. Exigim el respecte absolut pels Drets Fonamentals. Uns drets inherents a totes les 
persones sense discriminació per les seves condicions personals, socials, 
econòmiques, polítiques i ideològiques... El Dret d’Expressió és un d’aquests Drets 
Fonamentals als quals els càrrecs electes no renunciarem de cap de les maneres.
 
3. Condemnem la repressió contra el moviment independentista. Catalunya, la nostra 
llengua, la nostra cultura... tenen una llarga història de discriminació per part de 
l’Estat espanyol. Som un poble que sempre té un estat en contra, que ens considera, 
enlloc d’una nació, una colònia. Un estat que no ens respecta i que ens discrimina a 
nivell cultural, econòmic, social... Una discriminació que, els darrers anys, ha anat 
més enllà i s’ha convertit en persecució política contra els nostres representants al 
Govern, al Parlament, als ajuntaments i també en persecució de tota la ciutadania que 
ha mostrat el seu desacord amb aquest model d’estat obsolet i de formes decadents i 
que ha optat per defensar, de forma legítima, la República Catalana.
 
4. Demanem una justícia justa, ponderada i equilibrada. Una justícia que doni 
garanties a l’estat i a tota la ciutadania. Una justícia que ofereixi seguretat i que 
asseguri l’exercici dels drets de la ciutadania. Una justícia que no faci política.  En 
definitiva, una justícia que respecti la separació de poders.
 
5.Rebutgem fermament la sentència del Tribunal Suprem que inhabilita al 131è. 
president de la Generalitat de Catalunya per uns fets que no constitueixen cap delicte i 
que estan emparats en la llibertat d’expressió. Una sentència totalment grotesca i 
desproporcionada que deriva de la instrumentalització de diverses institucions de 
l’estat, com en aquest cas la Junta Electoral Central. Així mateix, expressem la total 
solidaritat cap al president Torra que ha patit dos processos judicials injustos per 
defensar des de la màxima institució del nostre país la llibertat d’expressió, la llibertat 
dels presos i dels exiliats i el dret d’autodeterminació.
 
6.Demanem el màxim respecte per les institucions catalanes i pels nostres 
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representants, escollits democràticament. Només amb unes institucions fortes i 
respectades podem créixer com a país i, malgrat els intents d’arrabassar-nos la dignitat 
institucional, la nostra màxima prioritat serà preservar-la.
 
7.Reiterem el nostre compromís en la República Catalana. Continuarem treballant des 
de cada poble i cada ciutat per materialitzar l’estat català, un projecte que compta amb 
el suport majoritari de la població que ho ha expressat reiteradament a les urnes el 9 
de novembre de 2014 i l’1 d’octubre de 2017. El nostre projecte d’autodeterminació 
està emparat pels Tractats Internacionals i per aquest motiu demanem que cessi la 
persecució injustificada i injusta contra un moviment legítim com és 
l’independentisme català. Una opció política que és l’única capaç de garantir, en 
aquests moments, la democràcia, el progrés social i econòmic i la protecció de la 
cultura i les institucions.”
 
Sotmesa la proposta a votació dona el següent resultat:
-Vots a favor.................10
-Vots en contra.............. 1
 
Vota en contra el Sr. Noguero que explica el sentit del seu vot amb la següent 
intervenció:
 
“El PSC respecta, com sempre, les decisions judicials d’acord amb la separació de 
poders. Com era previsible, el Tribunal Suprem ha confirmat la sentència dictada pel 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya. Com sempre hem dit, ni la il·legalitat ni la 
uniteralitat son camins viables. Ningú no està per sobre de la llei i els responsables 
polítics més que ningú estan obligats a complir-la i fer-la complir.
 
El mateix president Torra va declarar el 29 de gener que es sentia desautoritzat, que el 
govern estava dividit i que la present legislatura estava esgotada. Es per això que els 
socialistes hem reclamat la convocatòria d’eleccions el més aviat possible per no 
allargar sense necessitat un període d’interinitat.
 
Assistim a un nou fracàs de la política catalana i a la imposició d’una estratègia 
partidista per sobre de l’interès general en el pitjor moment possible, en mig d’una 
pandèmia amb terribles conseqüències sobre la vida i la salut de les persones i amb 
conseqüències econòmiques i socials molt negatives.
 
La situació actual demana que el president del Parlament iniciï de forma immediata 
una ronda de contactes amb tots els grups parlamentaris per proposar un candidat o 
candidata a la Presidència de la Generalitat, o si aprecia que no hi ha candidat o 
candidata, posar en marxa el compte enrere d’una convocatòria electoral quan més 
aviat millor.
 
Com a grup parlamentari ens reunirem amb els grups que vulguin per a abordar la 
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situació. Estem convençuts i convençudes que Catalunya necessita obrir una nova 
etapa amb un govern fort i cohesionat que tingui una estratègia ambiciosa i clara capaç 
d’unir als catalans i catalanes al voltant d’objectius compartits de reactivació 
econòmica i reconstrucció social.
 
La Junta Electoral Central, el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya i el Tribunal 
Suprem no entenen que utilitzar edificis públics per fer campanya electoral sigui 
llibertat d’expressió. Altra cosa fore si les mateixes pancartes haguessin estat posades 
al seu domicili o al del partit. Llavors si que s’hauria d’entendre com a llibertat 
d’expressió.
 
El Sr. Torra, com a president, hauria d’haver prioritzat la governabilitat de Catalunya 
respectant la neutralitat de les institucions i acatar les normes de la Junta Electoral, en 
lloc de jugar a una desobediència absurda alimentant una confrontació només 
necessària per a la supervivència de la seva pròpia opció política.
 
A Catalunya no tenim una Junta Electoral pròpia, entre altres coses, perquè mai s’ha 
pogut arribar a acords al nostre parlament per crear-la, i només cal veure la història de 
les sessions parlamentàries per veure quin es el partit que sempre s’hi ha resistit. Si 
tinguéssim una Junta Electoral pròpia a partir d’una Llei Electoral pròpia hauria estat 
aquesta Junta la que hauria dit al President que no.”

 

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL

 

No hi ha assumptes

 

 

C) PRECS I PREGUNTES

 

Precs i preguntes

 
1.El Sr. Ibars pregunta qui va decidir les mesures de prevenció pel COVID amb motiu 
de la festa major.
 
La Sra. Alcaldessa contesta que es van adoptar les mesures d’acord amb Salut i el 
PROCICAT.  La  suspensió  es  va  acordar  per  l’equip  de  govern  al  detectar-se  un 
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positiu.
 
El Sr. Ibars pregunta també quan es tornaran a obrir els parcs i demana que la font del  
Parc màgic romangui tancada.
 
La Sra. Alcaldessa contesta que s’anirà valorant segons la evolució de la situació.
 
 
2.El Sr. Ibars pregunta si s’hauran de pagar les orquestres contractades per a la festa 
major.
 
La Sra. Alcaldessa contesta que les actuacions s’han aplaçat a l’any que ve pagant ara 
una part com a bestreta.
 
 
3.El  Sr  Ibars  pregunta  si  s’han  previst  mesures  d’ajut  a  col·lectius  vulnerables, 
comerços, etc.
 
La Sra.  Alcaldessa contesta que s’està treballant amb els  serveis socials  per donar 
resposta a les situacions de necessitat tal com es van presentant.
 
 
4.La Sra. Fontova pregunta si es farà alguna cosa al pati l’escola nova.
 
El Sr. Martí contesta que per al dia 15 d’octubre està prevista una visita dels sectors 
implicats per a decidir que es fa al pati. La inversió estava prevista als pressupostos 
participatius i s’executarà abans de cap d’any.
 
 
5.El Sr. Ibars pregunta pel concurs per triar el logotip d’Almenar.
 
La Sra. Alcaldessa contesta que es va convocar però encara estan pendents d’obrir les 
propostes que s’han presentat. 
 
 
6. Sr. Ibars pregunta si es manté el projecte de dotar a Almenar de deixalleria.
 
El Sr. Malla contesta que s’hi està treballant, perquè la intenció és obrir-la.
La Sra. Alcaldessa afegeix que s’està treballant per recuperar el contenidor mensual 
per a voluminosos.
 
 
7.El Sr. Ibars pregunta si es posaran càmeres del videovigilància a la microdeixalleria.
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El Sr. Malla contesta que ja s’està gestionant la seva instal·lació.
 
 
8.El Sr. Ibars diu que la Pl. Onze de Setembre està molt deteriorada. 
La Sra. Alcaldessa contesta que es renovarà al 2021.
 
 
9..El  Sr.  Ibars  comenta  que  les  rajoles  del  C/  Sèquia  de  Pinyana  estan  molt 
deteriorades. La Sra. Alcaldessa diu que se’n pren nota.
 
Comenta també que les escales de la part de darrera del pavelló poliesportiu estan 
deteriorades. El Sr. Malla contesta que ja s’han demanat pressupostos per pintar-les.
 
 
10.El Sr. Peguera pregunta pels processos de contractació pendents.
 
El Sr. Martí contesta que s’estan tramitant, si bé per motius d’urgència s’ha contractat 
al marge la neteja de l’escola nova.
 
 
11.En relació a la selecció d’un/a treballador/a per a la neteja i consergeria del pavelló, 
el Sr. Peguera diu que s’haurien d’haver fet públics els criteris de selecció.
 
 
12.El  Sr.  Peguera  pregunta  quins  criteris  es  segueixen  per  imposar  sancions  per 
infraccions de l’ordenança de camins.
 
El Sr. Malla contesta que es sancionen les infraccions que es detecten i es sanciona 
sempre que el causant no hagi fet cas del primer avís.
 
 
13.La Sra. Alcaldessa fa la següent intervenció: 
 
“Tots sabem tant a nivell personal, laboral i econòmic que és un any molt complicat 
per  la  COVID19.  Per  tant,  com equip de  govern també és  complicat  a  l’hora  de 
gestionar el dia a dia i prendre les mesures més correctes per la pandèmia. N’hem pres 
moltes  de  mesures,  s'han  comunicat  decisions  pròpies  i  d’altres  des  dels  diferents 
departaments.Entre moltes altres decisions, vam decidir tirar endavant la Fira, amb 
totes les mesures i permisos corresponents, érem conscients que si havia un brot es 
tindria  que  anul·lar.  I  ha  passat,  ha  passat  com a  altres  actes  organitzats  al  llarg 
d’aquests  mesos,  que  també  s’han  anul·lat  o  ajornat.  Això no ens  fa  tirar  enrere, 
continuarem endavant. Hem d’intentar conviure amb la normalitat que ens deixa la 
pandèmia. També érem conscients que els hi ficàvem en safata de plata als criticaires 
de sempre. I dir-los als criticaires de sempre, que quan l’equip de govern ha fet el 
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camí, els és molt fàcil trobar dreceres.   
 
S'ha  acabat?  No,  ni  de  bon  tros.  Independentment  que  ningú  pot  garantir  com 
evolucionarà la pandèmia. L’equip de govern continuarà treballant la feina del dia a 
dia, la laboral, la cultural, l’esportiva, això sí! sempre amb els permisos corresponents 
i les mesures marcades. 
 
D’altra banda, com alcaldessa vull dir que no han estat,  ni són moments fàcils de 
governança, per això, vull agrair al grup i companys d’ERC i a la Dolors Ganau del 
grup Junts x cat el seu suport en aquest dies d’incerteses i d’emergència sanitària, fent 
aflorar la capacitat de decisió i de treball. 
 
De la mateixa manera vull agrair al Sebastià Noguero del grup PSC que forma part de 
l’oposició, el seu suport a l’hora de prendre les decisions marcades i sumar esforç, 
 fent una bona política municipal. 
 
Al grup d’electors, Som Poble Viu que també formen part de l’oposició dir-los que em 
sembla que l’únic que se us dona bé és: l’oposició incendiaria, el postureig estètic 
sense contingut ni alternativa realista...i és una llàstima.
 
També vull agrair a tothom i de tot cor, l’escalf   que d’una manera o altra ens feu 
arribar.”   
 
El Sr. Ibars recorda a la Sra. Alcaldessa que ells sempre han ofert la seva col·laboració 
i  mai  se’ls  ha acceptat.  Consideren  que hi  ha manca de comunicació  i  que tenen 
dificultats per aconseguir informació sobre la gestió municipal. 
 
 
 
14.La Sra. Ganau  fa la següent intervenció:
 
“Moltes gràcies Teresa. Tots vam anar a una quan vam rebre la noticia per part dels 
sanitaris. Es una situació molt difícil per les famílies que tenen membres malalts, per 
les  que tenen nens  i  nenes  confinats  i  per  tots  el  veïns  i  veïnes  en  general.  Vam 
treballar  per  organitzar  una  fira  anti-Covid  i  no  va  poder  ser,  perquè  per 
responsabilitat, coherència i respecte primer es la salut de tots els vilatans i vilatanes 
del nostre poble.
 
Alguns tenen poca empatia amb la situació que estan vivint aquestes famílies. Cap de 
les dues famílies més afectades van estar a la inauguració del Parc Màgic. Molts dels 
veïns, veïnes, nens i nenes que vam anar a la inauguració del Parc Màgic hem donat 
negatiu a les proves de PCR i alguns han donat positiu 20 dies després d’assistir al 
mateix acte. Només em resta pensar que aquesta manera d’actuar es deguda a temes 
partidistes i de protagonisme que aprofiten la situació tant delicada que estem passant 
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al poble d’Almenar. 
 
Només  em  queda  recordar-vos  que  hem  de  respectar  les  mesures  de  seguretat 
mascareta, rentat de mans, gel i distància, primer per nosaltres i després pels que ens 
envolten.”
 
 
El Sr. Peguera contesta que ells mai han dit que per culpa de la inauguració del Parc 
màgic s’hagi contagiat ningú.
 

 

Un cop esgotat l'ordre del dia, la Sra. Alcaldessa aixeca la sessió essent l'hora i data 
assenyalades a l'encapçalament. 

 

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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